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Prvi leto{nji uvodnik za~nimo z elek-
trolizo B, ker je to njeno zadnje leto
obratovanja. Elektroliza B je za~ela
delati leta 1963, devet let za elektroli-
zo A, s katero se je, kot vsi vemo, leta
1954 za~ela zgodovina na{e tovarne.

Kapaciteta proizvodnje elektrolize B je
v povpre~ju zna{ala okrog 24.000 ton
aluminija na leto, po modernizaciji leta
1988 pa se je zmogljivost pove~ala na
okrog 35.000 ton letno. Tako je v 43
letih, od za~etka svojega obratovanja
do konca leta 2006, proizvedla
natanko 1.222.975 ton, najve~ med
vsemi elektrolizami. Stara elektroliza A
je namre~ do zaprtja leta 1991 proiz-
vedla le 663.050 ton, elektroliza C pa
v svoji kratki, osemnajstletni zgodovi-
ni 953.694 ton. V zadnjih letih je elek-
troliza C zaradi dogradnje podvojila
kapaciteto, k temu pa je treba pri{teti
{e tehnolo{ke izbolj{ave, ki so pripo-
mogle, da njena zmogljivost danes
presega 84.000 ton letno. Po izklopu
elektrolize B bomo torej v Talumu
proizvajali okrog 84.000 ton primar-
nega aluminija. Vse drugo gre na
ra~un pretaljevanja odpadnega alumi-
nija, o ~emer nas je Bojan @igman
podrobno seznanil v prej{nji {tevilki.

Ko smo `e pri koli~inah, povejmo, da
je bila skupna proizvodnja primarnega
aluminija v 52 letnih obratovanja
2.839.719 ton. ^e upo{tevamo zlitin-
ske dodatke in pretopljeni aluminij, ki
ga je iz leta v leto ve~, lahko govorimo
`e o skoraj trimilijonski proizvodnji.
Poleg tega je elektroliza B pomemben
dejavnik tudi iz energetskega vidika,
kajti od potrebne elektri~ne energije

190 MW potrebuje elektroliza B 58
MW, elektroliza C pa 132 MW. To
pomeni, da bomo po izklopitvi v Talu-
mu bistveno zmanj{ali porabo energi-
je, ne da bi pri tem zmanj{ali
proizvodnjo aluminijskih izdelkov.
Nasprotno, {e pove~ali jo bomo zaradi
pretaljevanja. Poleg tega se bodo
zmanj{ale emisije fluora in drugih
plinov, tako da je pridobitev okolje-
varstvenega (IPPC) dovoljenja, za
katerega izpolnjujemo najstro`je kri-
terije, le vpra{anje ~asa. Ta preobraz-
ba je v svetovnem merilu redek pri-
mer. V slovenskem prostoru pa, upa-
mo, kon~no pomeni “razumevanje”
najbolj zadrtih skeptikov in razli~nih
strokovnjakov. Prava poslovnotehni~-
na stroka nas tako `e od nekdaj
razume in spo{tuje. 

Elektroliza B je torej uspe{no odigrala
klju~no vlogo v proizvodno-poslov-
nem smislu. Zaradi izjemne zahtev-
nosti in posebnosti dela v njej nosi s
seboj romantiko in psihologijo pros-
tora in ljudi. Je na{ najmo~nej{i
Epidauros. ^udno se sli{i, pa vendar:
njena te`a je tudi zdravilna. Tam je
~lovek najbli`e sebi. Ko je ne bo ve~,
jo bomo morda ~utili le v Kerblerjevih
fotografijah. K njej se bomo med le-
tom {e vra~ali. 

V tej {tevilki je zanimiv pogovor z
Ameri~anom Tedom W. Campbellom.
Vidimo, da tudi predstavniki najve~jih
in najbolj razvitih podjetij na svetu
niso ni~ druga~ni kot mi. Opazijo
zna~ilnosti krajev, ljudi, delovnega
prostora, razvoja, poslovanja in
podobno. Pohvalil je na{e strokov-

njake in vse zaposlene, posebej pa
poudaril kulturo, ki se ka`e v ~isto~i in
ohranitvi starega obrata energetike.
Zelo lepo, ~eprav za Ameri~ana neobi-
~ajno.

Ne spreglejte reporta`e o ~udoviti
dru`ini na{ega sodelavca Branka
Poto~nika. V tem pretresljivem zapisu,
ki je obenem lepa ljubezenska zgodba,
postavljata Poto~nikova ogledalo da-
na{nji dru`bi in vsem nam.

Presene~eni boste nad tem, kaj se je
dogajalo pri obisku popoldanske
izmene v proizvodnji ulitkov. Predsed-
nik sindikata Milan Fajt je dr`al bese-
do in obiskal na{e upokojence v ptuj-
skem Domu upokojencev. Med njimi
so znane osebe ~astitljive starosti in
{e vedrega duha.

[e vedno je aktualna zgodba tolar -
evro. V Talumu smo jo uspe{no
zaklju~ili in vse ~estitke skupini, ki je
delala pri tem projektu. Zgovorna
kolumna poleg drugega spomni na to,
da nam denar predstavlja nekaj drago-
cenega, in to neodvisnost. Tudi tolar
je pri{el iz sanj, da bi se vrnil vanje,
sklene Tonka.  Kako pa so evro spre-
jeli Gorenjci, nam pove naslednja {ala:

Ata Gorenjec zjutraj oznani otrokom:
Kdor ho~e zajtrk, ga dobi. Kdor ne jé,
dobi evro. Ho~emo evro!  so soglasni
otroci. Opoldne pove ata Gorenjec:
Kdor ho~e kosilo, naj ga jé. Kdor ga
no~e, dobi evro. Ho~emo evro! so
enotni otroci. Zve~er ata Gorenjec raz-
glasi: Kdor ho~e ve~erjo, pla~a dva
evra.

.

Ivo Ercegovi}, glavni urednik
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Doslej proizvedenih
2.839.719 ton 
primarnega aluminija

UVODNIK

»Ko je ne bo ve~, jo bomo
morda ~utili le v Kerblerjevih
fotografijah«

IVO ERCEGOVI]



Nadzorni svet Taluma, ki ga s strani

ve~inskih lastnikov sestavljajo pred-

sednik mag. Vitoslav Türk ter dr. Da-

rinka Fakin in Stanko Simoni~, s strani

predstavnikov zaposlenih v Talumu pa

Marko Drobni~ in Ivan Ogrinc, se je 15.

januarja 2007 sestal na 2. redni seji.

Nadzorniki so se seznanili s poslovnim

na~rtom dru`be Talum za leto 2007 in

sprejeli sklep o izvedbi zunanje revi-

zije. Naslednja seja Nadzornega sveta

Taluma bo v ponedeljek, 19. februarja

2007.
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Sestal
se je 
Nadzorni
svet
Taluma
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Prvi januar 2007 je datum, ki ga ne bo
mogla prezreti nobena zgodovina
Slovencev, zapomnili pa si ga bomo
tudi vsi dr`avljani. Upati je, da ne po
podra`itvah, da “EURO” ne bo postal
“TEURO”, temve~ po dejstvu, ki nas
lahko navdaja s ponosom: da je
Slovenija prva izmed novih ~lanic EU,
ki ji je uspelo izpolniti vse kriterije za
prevzem evra. Druge ~lanice bodo za
to potrebovale {e od 5 do 10 let.

V okviru projektne skupine smo po-
nosni na dejstvo, da smo evro v
Talumu uvedli z manj{imi te`avicami
in le eno neprespano no~jo, z mini-
malnimi stro{ki ter le tridnevnim iz-
padom informacijskega sistema. Kljub
nekaterim pomislekom o strokovni
usposobljenosti ekipe – o tem, da ne
vemo, kaj v okviru projektne skupine
za uvedbo evra delamo – ocenjujem,
da je bila uvedba evra v Talumu
uspe{no izpeljana. To lahko podkre-

pim z izku{njami drugih, pri katerih
ugotavljamo, da:

- so porabljena sredstva tudi stokrat
ve~ja od Talumovih,

- imajo {e vedno probleme s podatki v
evrih, kljub Baanovi tehnologiji,

- so imeli izpad informacijske tehno-
logije ob prehodu tudi pet in ve~
dni … 

Posebno smo ponosni na dejstvo, da
se o tem projektu ni kaj dosti govorilo
in razpravljalo v vodstvu dru`be ter da
so nam dali proste roke in sredstva za
uspe{no izpeljavo tega projekta. Me-
nim, da smo izkazano zaupanje v ce-
loti upravi~ili. 

^eprav aktivnosti na vseh podprojek-
tih {e niso kon~ane, projekt v skladu s
terminskim planom aktivnosti za
uvedbo evra kon~ujemo. 
V Talumu je prehod na evro potekal po
na~rtih. Osrednji informacijski sistem
Baan ni deloval od ~etrtka, 29. decem-
bra 2006, od 15. ure do torka, 2. janu-
arja 2007, do 7. ure. Prilagoditev
informacijskega sistema na poslova-
nje v evrih je potekala hitreje, kot je bilo
prvotno na~rtovano, in tako smo en
dan pred prvotno na~rtovanim uspo-
sobili osrednji informacijski sistem na
poslovanje v novi valuti.

V okviru projekta so kon~ane aktiv-
nosti na vseh podprojektih:
- nabava,
- prodaja,
- proizvodnja,
- plan,
- finance in ra~unovodstvo,
- h~erinska podjetja,
- informatika ter
- na podro~ju pla~ in kadrov.

PPrreegglleedd  ssttrroo{{kkoovv  zzaa  uuvveeddbboo  eevvrraa  vv
TTaalluummuu::

- 3.000,00 evrov za dobavitelja S & T
(priprava postopkov in {olanje za
konverzijo v evre),

- 20.000,00 evrov za nabavo novih
diskov za arhiv podatkov pri kon-
verziji v evre,

- 1.100,00 evrov za nabavo barvnih
shem za uporabnike, ki uporabljajo
dva progama.

Skupaj smo torej porabili 24.100
evrov.

K temu znesku je treba pri{teti {e
okrog 30 nadur za delavce, ki so
opravljali konverzijo in kontrolirali
pravilnost izvedene konverzije. 
Na koncu se zahvaljujem vsem, ki so
sodelovali pri projektu, posebno so-
delavcem v Slu`bi za informatiko!
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»Posebno smo ponosni na
dejstvo, da se o tem projektu
ni kaj dosti govorilo in raz-
pravljalo v vodstvu dru`be ter
da so nam dali proste roke in
sredstva za uspe{no izpeljavo
tega projekta. Menim, da smo
izkazano zaupanje v celoti
upravi~ili.«

Uvedba evra
v Talumu 
uspe{no izpeljana

DANIEL LA^EN
FOTO: DARKO FERLINC

SLU@BE



Glede na izvedene aktivnosti v letu
2006 na podro~ju varnosti in zdravja
pri delu bi lahko leto ocenili kot
uspe{no, ~e bi nam uspelo dose~i tudi
vsakoletni glavni cilj, to pa je zni`anje
resnosti in pogostosti po{kodb pri
delu. Preostali cilji so bili namre~
dose`eni.

PPoo{{kkooddbbee  pprrii  ddeelluu  iinn  nnaa  ppoottii  nnaa  ddeelloo

Iz prilo`enih grafov je razvidno, da se
je {tevilo po{kodb leta 2006 v primer-
javi z letom 2005 pove~alo za dve
po{kodbi, v primerjavi z letom 2004
pa za prav toliko zmanj{alo. Leta 2006
se je pripetilo 26 po{kodb pri delu in
8 po{kodb na poti. Zaradi po{kodb pri
delu je bilo lani izgubljenih 757
delovnih dni, zaradi po{kodb na poti

na delo oziroma z dela pa 177 delov-
nih dni. Skupaj je bilo zaradi po{kodb
pri delu in po{kodb na poti na delo in
z dela leta 2006 izgubljenih 934
delovnih dni. Cilj varnosti in zdravja
pri delu glede resnosti in pogostosti
po{kodb pri delu ni bil dose`en. 

DDeelloovvnnaa  oopprreemmaa

Z rednimi pregledi delovne opreme,
ro~nega elektri~nega orodja in prive-
zovalnih elementov je bila dose`ena
ve~ kot 97-odstotna skladnost in s tem
dose`en cilj varnosti in zdravja pri
delu za leto 2006. Aktivnosti na pod-
ro~ju pregledov delovne opreme so
bile dodatno usmerjene v pripravo sis-
tema vodenja periodi~nih pregledov
lestev. V ta namen je bil izveden popis
vseh lestev v Talumu, evidenca pre-
gledov lestev pa vklju~ena v obstoje~i
informacijski sistem pregledov delov-
ne opreme. Konec leta 2006 so bili
pregledi `e izvedeni v elektro- in grad-
benem vzdr`evanju. Na osnovi izve-
denega popisa opreme za zagotavlja-
nje varnega dela na vi{ini je bil avgusta
opravljen pregled pasov, vrvi in drugih
varnostnih elementov za delo na vi-
{ini. Prav tako smo nadaljevali pre-
glede plinskih napeljav pri kon~nih
porabnikih. V skladu z zahtevami
zakonodaje poteka pregled lokacij in
izdelava elaboratov eksplozijske ogro-
`enosti za posamezne obrate.

DDeelloovvnnoo  ookkoolljjee

Avgusta in septembra so bile v DE
Ulitki opravljene letne meritve mikro-
klime, osvetljenosti, hrupa ter meritve
prahov in plinov v delovnem okolju.
Letos bodo opravljene {e zimske me-
ritve mikroklime. Dodatno so potekale
tudi aktivnosti za zni`evanje ravni
hrupa v posameznih obratih.
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Varstvo pri delu 
v letu 2006

IZTOK TRAFELA

–

–



DDEE  RRoonnddeelliiccee

Po{kodba se je pripetila v orodjarni.

Po{kodovani je prestavljal vpenjalno

glavo brusilnega stroja. Pri tem mu je

stisnilo sredinec leve roke.

Po{kodba se je pripetila na liniji

povr{inske obdelave rondelic. Ob
namestitvi lepilnega traku na stroju za
lepljenje kartonskih {katel je
po{kodovani utrpel udarec v levo
zapestje.

Po{kodba se je pripetila na liniji
povr{inske obdelave rondelic. Pri
odstranjevanju rondelice so se zaprla
vrata peskalnega stoja, zaradi ~esar je

zanihala protiute`, ki je po{kodovanca

udarila po obrazu. Utrpel je vreznino

leve li~nice.

DDEE  VVzzddrr`̀eevvaannjjee

Po{kodba se je pripetila v klju~av-

ni~arski delavnici pri popravilu valj~ka

valj~ne linije. Pri snemanju zobnika se

je po{kodovani udaril s kladivom po
prstu.
V preostalih obratih v tem obdobju ni
bilo nobene po{kodbe.

PPoo`̀aarrnnaa  vvaarrnnoosstt

Na podro~ju po`arne varnosti se je
leta 2006 v Talumu pripetilo 20
za~etnih po`arov in 18 izrednih
dogodkov s podro~ja po`arne varnos-
ti. [tevilo po`arov se je v primerjavi z
letom 2005 zmanj{alo za tri. Z zabe-
le`enim {tevilom za~etnih po`arov
smo dosegli cilj varnosti in zdravja pri
delu za leto 2006. Decembra je bila
izvedena vaja za primer nesre~e v
skladi{~u uteko~injenega naftnega
plina. Glede na prikazano na vaji lahko
ocenimo, da imamo v Talumu sile in

sredstva, s katerimi v primeru nesre~e
lahko prepre~imo vpliv njenih posle-
dic na o`je in {ir{e okolje ali pa ga
zmanj{amo.

IInncciiddeennttnnii  iinn  iizzrreeddnnii  ddooggooddkkii

Leta 2005 smo za~eli spremljati in
zapisovati incidentne dogodke. Cilj
zapisovanja je prepoznavanje ter
zmanj{evanje potencialnih in dejan-
skih nevarnosti za nastanek po{kodb
pri delu, vplivov na okolje in po`arno
varnost. Aktivnosti so se nadaljevale
tudi lansko leto, ko smo zapisali 140

izrednih in 195 incidentnih dogodkov.
Tako je bil dose`en cilj 300 zapisov
leta 2006.

OOHHSSAASS  1188000011

Na osnovi izvedenega vodstvenega
pregleda in izvedene presoje BVQI-ja
lahko podamo skupno oceno, da sis-
tem varnosti in zdravja pri delu deluje
v skladu z zastavljenimi cilji in progra-
mi ter da ga lahko opredelimo kot
u~inkovitega. Z novim programom za
varnost in zdravje pri delu, ki bo
objavljen v naslednji {tevilki Aluminija,

so dolo~eni okvirni in izvedbeni cilji

do konca leta 2008.

(Besedilo je povzetek iz letnega

poro~ila Slu`be varstva pri delu.) 
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Po{kodbe pri delu oktobra, 
novembra in decembra 2006

IZTOK TRAFELA
FOTO: STOJAN KERBLER

Elektrolizna hala B



Ko nas je obiskal Ted W. Campbell iz
ZDA, podpredsednik podjetja
Schneider Electric, odgovoren za
podro~je Srednje in Vzhodne
Evrope, smo ga zaprosili za kraj{i
pogovor za Aluminij. Obisk sta orga-
nizirala Anton Verdenik in Bo{tjan
Koro{ec, ki sta mu predstavila Talum
in proizvodne enote, v katerih se nji-
hova oprema uporablja. Ted Campbell
se je kljub ~asovni stiski prijazno odz-
val povabilu. Najprej pa na kratko
predstavljamo podjetje Schneider
Electric, da bi la`e razumeli njegovo
delovanje in velikost; predstavitev je
pripravil Anton Verdenik. 

Schneider Electric S. A. je francosko
multinacionalno podjetje, ki je s
proizvodnjo, prodajo in drugimi
servisi prisotno v 190 dr`avah sveta.
Zaposluje 95.000 ljudi, ki letno ust-
varijo 11,7 milijarde evrov prometa.
Zgodovina podjetja sega v drugo
polovico 19. stoletja. Njegova takratna
dejavnost je bilo `elezarstvo. V letih
od 1970 do 1990 se je vse bolj usmer-
jalo v elektroindustrijo. V ta namen je
kupilo francosko podjetje Merlin Gerin
z devetdesetletno tradicijo na podro~ju
elektroenergetike in Telemecanique s
{estdesetletno tradicijo na podro~ju
industrijske avtomatike. Obe podjetji
je Schneider zdru`il v celoto leta 1994
in tako je nastalo podjetje Schneider
Electric S. A. s sede`em v Parizu. Od
takrat se je koncernu pridru`ilo {e
veliko renomiranih podjetij, kot so
Modicon, France Transfo, TAC,
Thorsman, MGE UPS itd.
V Sloveniji je podjetje prisotno od leta
1992. Sede` podru`nice je v Ljubljani.
Leta 2000 je bilo ustanovljeno podjet-
je Schneider Slovenija, d. o. o., ki
danes zaposluje 30 ljudi, predvsem
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Pogovarjali smo se s 
Tedom W. Campbellom

INTERVJU

ALEKSANDRA MURKS
FOTO: ALEKSANDRA MURKS

Uprava Taluma je lahko 
zelo ponosna na vse zaposlene



in`enirjev, z letnim prometom ve~ kot
8 milijonov evrov.
Talum in Schneider Electric sta za~ela
sodelovati leta 1987 pri projektu
MPPAl1. Bili so dobavitelji procesne-
ga vodenja elektrolize C in prete`nega
dela druge opreme za avtomatizacijo
proizvodnje anod in livarn. Leta 1999
smo skupaj zgradili nov, moderen sis-
tem za vodenje elektrolize C, ki smo ga
leta 2002 {e posodobili in raz{irili.
Uspe{no sodelovanje se {e nadaljuje,
saj so dobavitelji 50 % opreme za
avtomatizacijo, 60 % stikalne tehnike
in vse ve~ opreme tudi za energetiko.

Dobrodo{li v na{i dru`bi. Na kratko
smo vam predstavili na{e podjetje,
ogledali pa ste si tudi proizvodni
proces, zato me zanima, kak{en je
va{ prvi vtis o Talumu. O na{i
majhni de`eli Sloveniji vas niti ne
bom vpra{ala, ker vem, da bi rekli
vse naj, naj …

Kljub temu (je za~el, smeje se) moram
nekaj iskreno povedati o Sloveniji. To
je moj ~etrti obisk va{e de`ele in
vsaki~, ko pridem, sem navdu{en nad
njenimi lepotami in ljudmi. Na poti z
letali{~a v Talum sem tudi opazil, kak-
{ne ~udovite kraje in planine imate.  
V Talumu sem prvi~ in pozitivno sem
presene~en nad ~isto~o in zelo dobro
organiziranostjo podjetja. Zdi se, da je
vse v popolnem redu. Tudi pri ogledu
proizvodnega procesa sem opazil, da
je vse na svojem mestu, in to na na~in,
ki je okolju zelo prijazen. 

Kaj vas je pri nas najbolj pritegnilo?
Ker prihajam iz proizvodnega podro-
~ja, so mi tudi na osnovi moje izo-
brazbe pomembni naslednji elementi:

varnost, kakovost, storitve za stranke
in produktivnost. Pri ogledu proizvod-
nje sem v va{em podjetju zasledil vse
{tiri elemente, in sicer predanost
varnosti, kakovosti, dobri proizvodnji
in storitvam, hkrati pa je bilo mogo~e
opaziti izbolj{anje produktivnosti.
Predvsem me je presenetil proizvodni
obrat, ki je star kar nekaj desetletij in
nikjer ni mogo~e zaslediti ne~isto~e,
neurejenosti. Torej je popolno urejen
in okolju prijazen.

Ne vem, ali so vam na{i strokov-
njaki povedali, da v elektrolizi C
porabimo okrog 13 kWh elektri~ne
energije na kilogram proizvedene-
ga aluminija in da smo pri tem
parametru na tretjem mestu v svetu
v primerjavi s podobnimi elek-
trolizami. Velike zasluge za to
imajo va{i pe~ni mikroprocesorji.
Kako to komentirate?

Schneider Electric po mojem mnenju
res izdeluje zelo kakovostno opremo
in Talum je primer, kjer se kakovostna
oprema lahko pove`e s proizvodnimi
strokovnjaki. Tako se izkoristijo talen-
ti izdelovalcev opreme in uporabnikov.
Va{ rezultat pri porabi energije je tak
predvsem zaradi pe~nih mikroproce-
sorjev ter uspe{nega sodelovanja
strokovnjakov iz Taluma in podjetja
Schneider Electric. V zadnjem ~asu
sodelujemo tudi na podro~ju nizko-
napetostne tehnike. To je zelo {iroko
podro~je, ki se {e odpira in ponuja
velike mo`nosti za {e tesnej{e sodelo-
vanje v prihodnje.

Res je, tudi druga Schneiderjeva
oprema, ki je povezana z avtomati-
zacijo in industrijskim nadzorom,

dobro slu`i svojemu namenu v
Talumu. Kak{na je va{a prihodnja
usmeritev v razvoju podobne opre-
me? Ali pripravljate kak{na pre-
sene~anja za uporabnike?

Oprema, ki jo izdelujemo danes, je
resni~no dobra, ne glede na to, ali gre
za nizkonapetostno ali distribucijsko
opremo ali opremo za avtomatizacijo
industrijskih procesov. Schneider
Electric deluje `e vrsto let in opremo je
bilo treba kar nekajkrat posodobiti, da
bi dosegli visoko kakovost v sve-
tovnem merilu. Za prihodnje poslo-
vanje na{ega podjetja je pomembno,
da bomo {e naprej izdelovali opremo,
ki bo vklju~evala najbolj{e razpolo-
`ljive tehnologije (BAT – Best Avail-
able Technique) tudi v Talumu.
Morda za presene~enje lahko {tejem,
da vam ne ponujamo samo opreme,
ampak tudi tisto, kar se za njo skriva,
kar je enako pomembno kot oprema
sama. V na{em podjetju so zaposleni
sposobni ljudje, ki poznajo procese in
tehniko ter lahko uspe{no sodelujejo z
zaposlenimi v Talumu. S tak{nim
sodelovanjem se zagotovi kakovostno
delovanje in uporaba opreme na sve-
tovni ravni.

Na{e poslovno sodelovanje je `e
zelo dolgo, saj traja ve~ kot dvajset
let. Ali nas lahko primerjate s po-
dobnimi podjetji v smislu velikosti
– absolutne in finan~ne?

Najprej bi rad povedal, da danes zago-
tovo ne bi bil tukaj, ~e Talum za nas ne
bi bil pomembna stranka. Osnovni
namen je bil obiskati va{e podjetje in
videti, kaj natan~no delate. Zavedamo
se, da brez va{ega uspeha ne more biti
na{ega dela. Torej smo `eleli videti

va{e poslovanje in spoznati, kaj so
va{i poslovni izzivi, ter vklju~iti v va{e
poslovanje na{e znanje, na{e
strokovnjake, na{e proizvode in na{e
re{itve. Skratka, na{ cilj je, da
uspe{no proizvajate aluminij tudi v
prihodnje. Glede primerjave: za nas je
pomembna vsaka stranka, ne glede na
velikost, in na `alost ne morem
obiskati vseh, saj mi ~as tega ne
dopu{~a. Vendar pa sem danes v
Talumu in to me veseli. Schneider
Electric s Talumom dolgo in zelo
uspe{no sodeluje in upam, da bo moj
obisk pripomogel, da bo to sodelo-
vanje trajalo {e naslednjih dvajset ali
celo ve~ let.
Izvedel sem tudi, da Talum uspe{no
sodeluje z na{imi sodelavci v Pragi, in
moram poudariti, da je Talum eden
redkih kon~nih uporabnikov na{e
opreme za avtomatizacijo industrijskih
procesov. ^etudi je Slovenija majhna
dr`ava in Talum majhno podjetje,
gledano iz globalnega vidika, pa je to
podjetje edini uporabnik, ki je
neposredno povezan z informacijskim
centrom za pomo~ v Pragi. To pa je
posebna prednost za va{e podjetje in
vas lahko primerjam z najbolj{imi v
vseh pogledih.

Povedali so mi, da ste iz Teksasa.
Ali `elite {e kaj dodati ali komenti-
rati za konec?

Vem, da so ZDA zelo velika dr`ava,
vendar vas moram popraviti: nisem iz
Teksasa, ampak iz Ju`ne Karoline na
vzhodni obali ZDA. To je podobno, kot
~e bi vam rekli, da ste s Slova{ke in ne
iz Slovenije.
Za konec bi rad poudaril, da je bilo v
Talumu narejeno zelo veliko pozitivne-
ga, kar me je posebej navdu{ilo, ~e
upo{tevam, da je zaposlenih okrog
1.000 ljudi. Uprava Taluma je lahko
zelo ponosna na vse zaposlene in
upam, da se bodo z na{im sodelova-
njem aktivnosti na podro~ju poslo-
vanja izpopolnjevale tudi v prihodnje.
@elim vam veliko uspehov in sre~e.
Upam, da se bom nekega dne vrnil in
videl napredek, ki je bil narejen od
mojega zadnjega obiska v va{em pod-
jetju. 

Najlep{a hvala! @elim vam prijetno
bivanje v Sloveniji.

Aluminij, {tevilka 1, januar 2007 9

Z leve: Sre~ko Bezjak, direktor projektov, Stefan Nordenfors, direktor Schneider Slovenija, d.o.o. in Ted W. Campbell.
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MMeedd  lliivvnniimmii  kkookkiillaammii  sseemm  ooppaazziill  lliivvaarr--
jjee,,  kkii  jjiimm  ttaakk{{nneeggaa  ddeellaa  nnee  bbii  pprriippiissaall

Ulitki so Talumova najmlaj{a DE, ki je
bila ustanovljena lani. Namen te DE je
proizvodnja aluminijskih ulitkov in
pove~anje ponudbe na podro~ju pre-
delave aluminija. Povezani so z
nem{kim podjetjem Scheeff v smislu
partnerskega odnosa. Sodelovanje
poteka na tehni~no-tehnolo{ki ravni.
Uporabljena tehnologija je kokilno
nagibno litje. V bli`nji prihodnosti
bodo prevzeli tudi proizvodnjo
livarskih jeder in v celoti tudi mehan-
sko obdelavo ulitkov.

Ta popoldanska izmena pa je bila za
del proizvodnje ulivanja nekaj poseb-
nega. Ob dveh livnih kokilah sem
opazil livarje, ki jim tak{nega dela ne
bi pripisal. Vlivanja so se lotili Brane

Ko`uh, vodja Razvoja, Mihael Hamer-
{ek, tehnolog za fluidno tehniko v DE
Vzdr`evanje, in Dejan Lorber, po-
mo~nik vodje DE Ulitki.
Hitro sem ugotovil, da se med pe~jo za
pripravo taline ter livnim strojem
spretno gibljejo. Poslu`evanje je teklo
zelo gladko, le nekoliko ve~ znojnih
kapljic na njihovih ~elih je kazalo, da
to ni njihovo vsakodnevno delo. 
Ideja o tem se je med njimi porodila
na tovarni{kem prazniku, realizirala pa
se je tako, da so akterji pred tem
morali opraviti skraj{ano {olanje ozi-
roma spoznavanje zahtev tehnologije
vlivanja in varnosti pri delu. Izdelki, ki
so jih vlivali, so bile priklju~ne cevi
hladilnega sistema motorja z notra-
njim izgorevanjem in izmenjevalniki
toplote.
Palete za odlaganje izdelkov so se pol-
nile in livarji, ki jim je to redna za-
poslitev, so nesebi~no sodelovali pri
pregledu izdelkov ter kontroli kokil
med posameznim litjem. Sebi in njim
so postavljali le vpra{anje o vi{ini
mese~ne pla~e za to delo.
[e mnenja akterjev popoldanskega
“{ihta”:
BBrraannee  KKoo`̀uuhh, vodja Razvoja:
Ideji o litju, katere pobudnika sta bila
Miha in Dejan, sem se pridru`il, saj
verjamem v ta program. Prepri~an
sem, da je nadaljnja predelava alu-

minija za Talum nujna in proizvodnja
ulitkov je pa~ eden izmed novih pro-
gramov. Livarstvo je trenutno v
vzponu, predvsem zaradi `elje avto-
mobilske industrije po zni`anju te`e
avtomobilov. Pred drugimi livarnami
ima Talum veliko tehni~nih prednosti
in prav bi bilo, da bi jih izkoristili.
Zavedam se, da smo s proizvodnjo
ulitkov {ele na za~etku, saj {e ne
obvladujemo vseh tehnolo{kih ope-
racij.
Litje eno celo izmeno je zame zanimi-
va izku{nja. Livarji so nas lepo spre-
jeli, med njimi sem se po~util izredno
dobro. Spoznal sem, da imamo izred-
no sposobne livarje, ki jim lahko
popolnoma zaupamo. Prepri~an sem,
da je ta ekipa v DE Ulitki sposobna
izpeljati razvojni program livarstva v
Talumu in dose~i ambiciozni cilj, to je
3.500 ton ulitkov leta 2008.
MMiihhaaeell  HHaammeerr{{aakk, tehnolog za fluidno
tehniko v DE Vzdr`evanje:
Ko smo februarja lani za~eli poizkusno
zaganjati v na{i delovni enoti predelan
prvi gravitacijski livni stoj, se je v
meni porodila `elja, preizkusiti se v
delu livarja na tem stroju. Na zadnjem
tovarni{kem prazniku se je pokazala
prilo`nost, da to `eljo skupaj z Bra-
netom Ko`uhom in Dejanom uresni-
~imo kar na za~etku leta 2007. S pod-
poro vodstva DE Ulitki, strokovnjaka
za tehnologijo litja, ter livarjev v “na{i”
izmeni smo `eljo uresni~ili. Poudariti
moram, da bi bil brez njihove izdatne
pomo~i na{ izplen opazno slab{i. Litje
je bilo zame nova nepozabna izku{nja.
Izmena nas je odli~no sprejela in po
moje smo se tudi kot njeni ~lani z
njimi dobro ujeli. Naj bo to moje
dejanje vzeto kot podpora programu
uvajanja ulitkov in vseh drugih novih
proizvodov v Talumu, in to mene

osebno ter delovnega okolja, iz katere-
ga prihajam. 

DDeejjaann  LLoorrbbeerr, pomo~nik vodje DE
Ulitki:
Moji sodelavci so me `e ve~krat v {ali
spra{evali, kdaj se bom preskusil v
vlogi livarja. Z dobro voljo ter ~isto
zares smo na lanskem tovarni{kem
prazniku dolo~ili, da bo to v
popoldanski izmeni 4. januarja 2007.
Ulivali smo pod nadzorom na{ih
izku{enih livarjev. Verjetno si marsik-
do, ki je od strani `e opazoval na{e
livarje, misli, da je delo preprosto.
Vlije{ 11 kg teko~ega aluminija v livni
~a{i, pritisne{ gumb, pa je. ^eprav se
vsak dan sre~ujem s sodelavci in poz-
nam veliko te`av in re{itev, litje
nikakor ni bilo enostavno. Poleg
fizi~nih naporov je pomembna tudi
koncentracija, ki ne sme popustiti.
Vesel sem, da sem se lahko preskusil
v vlogi livarja, {e bolj pa sem vesel
sodelovanja Mihe in Braneta Ko`uha.
Livarstvo je aktualno in bo tudi v pri-
hodnosti. Kljub te`kim delovnim
razmeram pa prihaja tudi tukaj obdob-
je vedno ve~je robotizacije, ki odpira
nove mo`nosti. Upam, da jih bomo vsi
skupaj znali dobro izkoristiti. Kljub
vsem napravam in robotom pa {e ve-
dno vodijo proces ljudje. Ti dajo
vsakemu izdelku piko na i z dobrimi
predlogi, idejami in vestnim delom.
Ob tej prilo`nosti bi pohvalil sode-
lavce, saj tak{nega koraka, kot smo ga
naredili mi v osvajanju tehnologije od
marca lani, naredi redko katera livarna
v svetu.

Novi livarni in njenim vestnim delav-
cem ~estitamo za dosedanje uspehe in
jim `elimo mnogo uspehov v proiz-
vodnji in pri prodaji izdelkov na trgu.

Obisk popoldanske
izmene v DE Ulitki

PROIZVODNJA

SRDAN MOHORI^
FOTO SRDAN MOHORI^

Kontrola izdelka po vlivanju Vlivanje v tandemu



Na tepe`ni dan preteklega leta smo
obiskali na{e upokojence, ki bivajo v
Domu upokojencev na Ptuju. Najve~
zaslug, da se je to sploh zgodilo, ima
na{ nekdanji sodelavec, danes pa na
vseh podro~jih aktiven stanovalec
Doma, Milan Mojzer, ki zelo dobro
skriva svojo prihajajo~o triindevetde-
seto jesen. Po dogovoru s predsed-
nikom uprave Danilom Toplekom,

direktorico Doma Kristino Dokl in
predsednikom na{ega sindikata so
stekle priprave in obisk se je zgodil
28. decembra 2006.

Najprej nas je pozdravil Milan Mojzer,
nato pa je spregovorila {e direktorica
Kristina Dokl, ki je med drugim pove-
dala, da je v zgodovini ptujskega
Doma upokojencev tak{en obisk prvi
in zato posnemanja vreden dogodek.
Opisala je tudi `ivljenje v tej ustanovi,
ki bi ga lahko, roko na srce, primerjali
s katerim koli hotelom solidne kate-

gorije. Pozdravila je vse prisotne in
za`elela prijetno dru`enje.
Nazadnje sem dobil besedo tudi jaz. Z
nekaj besedami sem opisal stanje za
na{o tovarni{ko ograjo in seveda tudi
v {ir{em slovenskem in evropskem
prostoru. Pri tem nisem pozabil na
prispevek upokojencev k na{im skup-
nim uspehom.
Sre~anje smo nadaljevali v spro{~e-
nem in prijateljskem obujanju spomi-
nov ob skromni zakuski in ob
kozar~ku vina. Na{e nekdanje so-
delavce je zanimalo ogromno stvari:
od tehnolo{kega napredka, urejenosti
okolja in delovnih razmer, do trenutne
politi~ne situacije, pa tudi vpra{anja
na temo pla~ in medsebojnih odnosov
so se pojavila. Zelo sem bil prese-
ne~en nad zelo dobro informiranostjo
stanovalcev doma in nad zaupanjem
sedanjemu vodstvu.
Na koncu ve~ kot dvournega kramlja-
nja in obujanja spominov je bila v o~eh
mojih sogovornikov opazna velika
mera zadovoljstva in hvale`nosti. Ve-
selili so se predvsem dejstva, da jih
aktivni delavci njihove nekdanje tovar-
ne niso pozabili. Tudi skromnega da-
rila so bili veseli.
Po iskrenem stisku rok smo si oblju-
bili, da se drugo leto ob podobni pri-
lo`nosti spet sre~amo in obudimo
spomine na na{e aktivnosti za ohra-
nitev in napredek za na{e okolje tako

pomembne tovarne, kot je bil v~asih

TGA, danes pa je to Talum.

To leto zaradi razsajajo~e viroze `al

nismo obiskali na posteljo prikle-

njenih, ker so bili obiski prepovedani.

Ko sem v ve~ernih urah poln vtisov

zapu{~al Dom upokojencev Ptuj, sem

nehote razmi{ljal, da smo organizator-

ji tega sre~anja naredili nekaj zelo

pozitivnega. Glede na to, da nas skoraj

vse sedaj aktivne delavce ~aka podob-

na usoda in da bomo ob sre~anju z njo

tudi mi zelo sre~ni, ~e se bomo za-

vedali, da nismo pozabljeni, razmis-

limo o tem, da bi s podobnimi dejanji

nadaljevali tudi v prihodnje. 

Na koncu bi se rad zahvalil Upravi

Taluma, direktorici Doma upoko-

jencev Ptuj, sindikatu Taluma in Mi-

lanu Mojzerju, brez katerih bi bili na{i

nekdanji sodelavci – stanovalci te

humanitarne ustanove prikraj{ani za

lep zimski popoldan.

In {e izjave organizatorjev:
MMiillaann  MMoojjzzeerr: Upravi in sindikatu

Taluma se zahvaljujem za pozornost,

ki so jo izkazali nam, nekdanjim so-

delavcem. Kolektivu `elim v prihodnje

veliko delovnih uspehov, ob bli`ajo~ih

praznikih pa vsem veliko zdravja in

sre~e.

KKrriissttiinnaa  DDookkll: To je bilo `e drugo

tovrstno sre~anje v na{em domu s

predstavniki Taluma. Ideja je dobra,

zato bi bilo dobro, da bi to postalo

tradicionalno in da bi jo {e kdo posne-

mal.

MMiillaann  FFaajjtt:  Z na{imi upokojenci, ki

stanujejo v Domu upokojencev Ptuj,

sem pre`ivel zelo lep in ~ustven po-

poldan. Najbolj me je ganil stavek, ki

ga je z utrujenim glasom in solzami v

o~eh izrekel eden izmed nekdanjih so-

delavcev: “Saj ne morem verjeti, da ste

se v “fabriki” spomnili na mene!”

@elim si, da bi se taka sre~anja doga-

jala tudi ob drugih prilo`nostih, o

tradicionalnosti pa letos tako `e lahko

govorimo. 
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Valter Ska~ej, Ne`ika Ska~ej, Milica Mojzer, Milan Mojzer, Marjana Toplek, Milan Fajt, 

Anton Banko, Franc Vre`e, Ludvik Mesari~, Martin Ranfl, Anton Horvat in Anton Furman

Tradicionalni obisk pri 
upokojencih Taluma
v Domu upokojencev
Ptuj

SINDIKAT

MILAN FAJT



Najbolj{e 
fotografije
tega meseca
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Spomin na sneg. Foto: Miran Jeza.

Son~ni zahod. Foto: Lidija Kosi. Vzlet. Foto: Zdravko [tumberger
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Poslovili smo se od tolarja, valute, ki
nas je dostojno predstavljala znotraj in
zunaj meja Slovenije. ^eprav naj bi bil
denar nevtralen po svoji energiji, je bil
odnos do tolarja zelo doma~. Pa tudi
milijonarjev je bilo ve~ in drobi`a
manj. Na tolar smo se vsi lepo
navadili, drobi` pa nam ve~inoma ni
veliko pomenil.
Evro je pri tem manj prizanesljiv, tudi
drobi` ni ve~ drobi`. Mogo~e bomo
celo pozabili na ta naziv in govorili
bomo samo o centih. 
Na ra~un odhoda tolarja sem se v zad-
njem ~asu pogosto zapletala v pogo-
vore tudi z neznanci, najbolj pogosto z
natakarji ali trgovci. Reagirali so
izjemno ~ustveno, prepri~evali so me,
da za novi denar nimajo prav nobene-
ga pravega ob~utka.

Odhod tolarja me je spravil v raz-
mi{ljanje o denarju sploh. 

Da pridemo do denarja, moramo imeti
sanje, moramo biti odlo~ni, hitro se
moramo u~iti, znati uporabljati svoje
naravne sposobnosti in ugotavljati, pri
kak{nih delih smo lahko uspe{ni. V
`ivljenju pride ~as, ko ne moremo
storiti drugega, kot nadaljevati svojo
pot. Pride ~as, ko sledimo svojim sa-
njam. 
Karkoli po~nemo ali o ~emerkoli san-
jamo … za~nimo. Pogum nosi v sebi
genialnost, trdnost in ~ude`no mo~.
Oscar Wilde je napisal: “Ko sem bil
mlad, sem verjel, da je denar v `ivlje-
nju najva`nej{i. Sedaj, ko sem se
postaral, to vem.”
^e `elimo imeti denar, ga moramo
videti v mislih. Osredoto~iti se je treba
na filozofijo bogatih: “BODI – DELAJ
– IMEJ.”

Za~nemo lahko z majhnimi koraki,
tako da postanemo lastniki ali vla-
gatelji. Prvi korak je vedno ta, da
poskrbimo zase. Poskrbimo za dobro
izobrazbo, postavimo svoje finan~ne
cilje.
Naslednji korak je nadziranje denarne-
ga toka, spravljanje financ v red. Tudi
~e ve~ zaslu`imo, ne pomeni, da bomo
uredili svoje finance, ~e ne bomo
dobro upravljali denarnih tokov.
Ljudje, ki razumejo mo~ finan~nih
{tevilk, imajo mo~ nad tistimi, ki jih ne
razumejo. Za za~etek lahko preu~imo
svoje potro{ni{ke navade, zmanj{amo
dolgove in obveznosti do virov sred-
stev. Za`ivimo po svojih zmo`nostih.
Finan~na pismenost pomeni, da
znamo {tevilke gledati s svojimi o~mi,
pa tudi, da se nau~imo razbirati, v
katero smer gredo finan~ni tokovi. ^e
denar te~e v na{ `ep, potem ta tok
lahko opredelimo kot sredstva. Ko
moramo pla~evati za dolo~ena sred-
stva ali za denar, potem so to
obveznosti do virov sredstev.
Kdor zna po~akati na pote{itev lastnih
potreb in krepiti svoja sredstva, se
zlahka izogne poni`anju ~love{kega
duha, ki ga povzro~ajo sku{njave,
pomanjkanje finan~ne izobrazbe in
vplivi slabih vzornikov. 
Ko i{~emo lastno bli`njico, je zelo
pomembna dru`ba, v katero zahajamo,
in ljudje, s katerimi se dru`imo. ^e
nimamo dobrih vzornikov, potem
za~nimo pre`ivljati ve~ ~asa z ljudmi,
ki so namenjeni v isto smer kot mi. Ne
sprejemajmo nasvetov od kogarkoli.
^e `elimo priti do za~rtanega cilja,
potem je najbolje, da poi{~emo neko-
ga, ki je tam `e bil. Seveda, to velja za
za~etnike. Bolj pogumni hodijo po
poteh, po katerih si drugi ne upajo ali

jih ne zaznavajo. Na tej poti je pomem-
bno, da se nau~imo obra~ati lastne
slabosti v prednosti. Pripravljeni
moramo biti na to, da bomo tudi
razo~arani.
Celo pri~akujemo lahko, da bomo
razo~arani.
Bodimo prijazni do sebe. Denar se ne
obdr`i pri ljudeh, ki ne zaupajo sebi in
drugim. 
Zaupajmo vase in se {e danes podaj-
mo na pot. Naloga nadrejenih je, da
nam dajo delo, na{a naloga je, da
sami najdemo pot do osebnega
bogastva. Najprej je treba poskrbeti
zase in to se nam pogosto zdi zelo
te`ko, posebej na za~etku. Veliko se je
treba nau~iti, ne glede na to, koliko `e
vemo. Postopoma spoznamo, da je
razumno poskrbeti zase.
Kon~am naj z mislijo Samuela Smile-
sa: “Denar predstavlja kup stvari brez
vrednosti ali kup stvari brez koristi,
vendar predstavlja obenem tudi nekaj
dragocenega, to je neodvisnost!”

Tudi tolar je pri{el iz sanj, da bi se
ponovno vrnil vanje. Tudi ~e se ne bo
nikoli ve~ ponovil, je to tisto, zaradi
~esar je `ivljenje tako sladko.
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ANTONIJA KRAJNC
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»Tudi tolar je pri{el iz sanj,
da bi se ponovno vrnil vanje.
Tudi ~e se ne bo nikoli ve~
ponovil, je to tisto, zaradi ~e-
sar je `ivljenje tako sladko.«



Zakaj tak{en naslov? Pri pripravah na
reporta`o o dru`ini Danijele in Branka
Poto~nika, ki sta oba te`ka invalida na
vozi~kih, sem zaradi izjemnosti njune-
ga `ivljenja iskal podobne primere in
tuhtal, kako in kaj vpra{ati. V glavi so
mi se vrteli filmi, romani in tudi usode
znancev, ki so do`iveli podobne tra-
gedije. Vsi ti ljudje so zgodbe zase.
Eni so z mo~jo volje na{li re{itev,
drugi so imeli nekaj ve~ sre~e, tretji pa
ne enega ne drugega. Poseben razlog
za to reporta`o je, da sta Poto~nikova
dobila zdrava otroka, dvoj~ka. Z
nad~love{kimi napori sta premagala
za~etne te`ave in danes otro~ka
uspe{no napredujeta. Sredi januarja
sva jih s Srdanom Mohori~em obis-

kala v novem domu na Panonski 7 v
Mariboru. Med pogovorom sva hitro
za~utila dotik dobrote in ljubezni, ki
veje med njima. Za~utila sva, da se v
tem okolju dogaja nekaj velikega.
Odkod jima ta mo~? Ni ve~je mo~i, kot
je ne`nost, lahko pritrdi vsak, ki lahko
ljubi. Danijela in Branko jo o~itno
imata. Ta mo~ ju je zdru`evala `e od
prvih stikov in sta jo razvijala naprej, z
njo ustvarila dom in otroka, ki ju
danes s ponosom poka`eta svetu.
Vendar se oba dobro zavedata, da sta
glavna junaka onadva. V nekem
trenutku je Danijela med drugim rekla:
“Tvoja najve~ja sre~a je, da ima{
mene, invalidko.” Branko je brez
zadrege pritrdil: “To pa je res.” To
pove vse, zato je njuna zgodba pred-

vsem ljubezenska. Preden nadaljujem,
pa naj ju na kratko predstavim. 
Obema, Danijeli in Branku, se je `iv-
ljenje usodno spremenilo na bolje leta
1995, ko sta se po naklju~ju spoznala.
Poro~ila sta se leta 1999 in si kot vsi
ljudje `elela otroka. To se jima je ure-
sni~ilo 3. decembra 2005. Dobila sta
h~erkico Anejo in sina Timijana.
Trenutno je Branko na porodni{kem
dopustu in `e dobro leto opravlja
doslej najlep{e delo: pomaga skrbeti
za dve novi `ivljenji.
Pri vo`nji proti Teznemu sva z Mi{em
{e zadnji~ premlevala, kaj naju ~aka.
[e ko sva parkirala pred blokom, sva
imela tremo. Stanovanje je v pritli~ju.
Od parkiri{~a do vrat je kratka razdalja
in do njega ni praga ali podobne ovire.
Pozvoniva. Zasli{i se otro{ki glas.
Vrata se odprejo in na Brankovih ko-
lenih sedi otrok, ki naju gleda s {iroko

odprtimi o~mi. Po kratkem hodniku
slediva vozi~ku do dnevne sobe, ki je
hkrati tudi kuhinja. Celotno stanova-
nje meri le 50 kvadratnih metrov. Na
izhodu iz dnevne sobe je namesto
balkona ograjeno dvori{~e, veliko
kakih 10 kvadratnih metrov, ki je delno
zatravljeno. 
Na vozi~ku naju sredi sobe pri~aka
Danijela z drugim otrokom na kolenih.
Poleg nje stoji gospa Dragica, dru`ini
ljuba pomo~nica. Ob ra~unalni{ki mizi
odlo`iva darila, {opek predava mami-
ci. Pun~ka je o~itno zelo radovedna,
kar Danijela takoj pojasni: “Cel ata.
Vse bi rada  imela.”  Ko sva se {e kar
obotavljala in postavljala fotoaparat in
papir na mizo, je vsa nasmejana
pripomnila mo`u: “^e bi imel zdravo

`ensko, ne bi bil toliko v ’cajtungah’.”
Tako je s svojo simpati~no zgovornost-
jo v trenutku sprostila ozra~je. Tudi
njene lepote in urejenosti nisva spre-
gledala. Prijeten obraz z veselimi
o~mi, urejena frizura, veliki in z njeno
osebnostjo skladni uhani, roza majica,
temno zeleno krilo z na{itimi okraski
ob robu – to je slika, ki govori o
sre~nem ~loveku. Vsak sre~en ~lovek
je lep, je misel, o kateri marsikdaj
podvomimo. Ali je to morda zna~ilno
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Ljubezenska 
zgodba

REPORTA@A

IVO ERCEGOVI]
FOTO SRDAN MOHORI^

Danijela je Maribor~anka, edinka v svoji
dru`ini in bo letos dopolnila 30 let. @e pri
rojstvu je zaradi velikih te`av pri samem
porodu zbolela za cerebralno paralizo, osta-
la je spastik in je za celo `ivljenje priklenje-
na na vozi~ek. Za vsako opravilo potrebuje
veliko volje in potrpljenja in `e od rojstva
potrebuje pomo~ drugih. Prav zato je njen
vozi~ek na baterije in ima elektri~no uprav-
ljanje. Z razli~nimi terapijami ohranja vital-
nost, delno gib~nost in nujno potrebno
kondicijo.

Branko je iz Maj{perka in bo letos prazno-
val 40 let. Do svojega osemnajstega leta je
imel vse. Takrat pa se je zgodila nesre~a:
padel je s ~e{nje in si po{kodoval hrbtenico.
Noge so za vedno odpovedale. Zgornji del
telesa je na sre~o zdrav. Branko ne potrebu-
je tuje pomo~i, kar dokazuje tudi s tem, da v
dru{tvu paraplegikov z vozi~kom uspe{no
igra ko{arko. Njegova po{kodba je najprej
strla mamo, pozneje je hudo zbolel {e o~e in
oba sta potrebovala pomo~. Da je nesre~a {e
huj{a, si je pred tremi leti njegov starej{i
brat Darko vzel `ivljenje. Tako je Branko kot
invalid, dokler je {e bil doma, poleg socialne
delavke opravljal razli~na hi{na opravila. [e
v ~asu rehabilitacije je naredil vozni{ki izpit
in dokon~al srednjo tehni{ko {olo na Ptuju.
Leta 1988, ravno v ~asu intenzivnih priprav
za modernizacijo tovarne, se je zaposlil v
Talumu kot konstruktor. Najprej je risal v
razvoju, v tretjem nadstropju upravne
stavbe, kamor se je pripeljal z dvigalom.
Potem je risal v pisarni elektrolize C v okviru
vzdr`evanja, kjer dela {e danes. “Zelo sem
zadovoljen. Po~utim se koristnega, to delo
je zame vir `ivljenja in terapija za invalid-
nost. Podatke in mere s terena mi pripravijo
drugi in mi risanje ne dela te`av,” je na
kratko opisal svoje `ivljenje med nami.  Do
pisarne se pripelje z avtom, v Talumu pa ga
lahko sre~amo na malici, kamor se skoraj
neopazno pripelje z vozi~kom.  

»Tvoja najve~ja sre~a je, da
ima{ mene, invalidko.«



za vse mlade mame? ^e boste kdaj
sre~ali Danijelo, vam bo jasno, da je tu
sre~a doma. 
Najprej naju je zanimalo njuno prvo
sre~anje. Opisal nama ga je Branko:
“V Markovcih smo trenirali ko{arko,
skupina Son~kov pa je v osnovni {oli
igrala predstavo Svetlane Makarovi~
Veveri~ek posebne sorte. [li smo jo
pogledat. Po predstavi sva se sre~ala
in se pogovarjala. Takrat je med nama
presko~ila prva iskra.” “Z moje strani
ni bilo nobene iskre,” je smeje se
pripomnila Danijela. “Potem pa zaradi
mojega lepega vozi~ka,” ji vrne
Branko. Komunikacija med Maj{per-
kom in Mariborom ni bila preprosta,
saj ni bilo mobitelov kot danes. “Res
je, in ~e ne bi imel avta, ki sta mi ga

kupila star{a, bi se te`ko dobivala.
Ona ne more voziti, potrebne so
posebne predelave na krmiljenju.”
“Tudi jaz bom naredila izpit, zaradi
otrok, to je moja naslednja naloga,” se
je spet vklju~ila Danijela. 
S poroko sta po~akala do leta 1999.
“[tiri leta sem ga preizku{ala,” se je
namuznila. Branko ni nasprotoval, ker
je najbr` vedel, kak{en duhovit odgo-
vor bi dobil. “Pozneje sva se preselila
v Maj{perk. Sodelavci iz Taluma so mi
pomagali narediti posebno dvigalo na
zunanji strani hi{e, kar je olaj{alo bi-
vanje. Vendar sem pozimi, v snegu to
zelo te`ko vzdr`eval. Po poroki sem se
bolje po~util, lepo sva `ivela, potovala,
hodila na dopuste, v naravo. Ni~ ve~
se nisva po~utila invalida, {e posebej
ne jaz, ki me je bilo dolgo po po{kodbi
sram iti med ljudi.” “^e mene ne bi
bilo, si marsi~esa ne bi upal,” je pritr-

dila in nadaljevala: “Vedno bolj sva se
imela rada, potovala sva v Nem~ijo,
{tirikrat v Makarsko, v Primo{ten,
Rovinj, trikrat sva {la v Me|ugorje in
{e kam. Nujno je, da je hotel prirejen
za invalide, velik problem je tudi na
poti, ker na ~rpalkah ponekod ni
strani{~ za invalide. Midva morava z
obema vozi~koma notri, ker mi mora
Branko pomagati dvigniti se. Toda to
naju ni ustavilo.”
Kdo je pri{el na idejo za otroka?
“Morda sem si jaz bolj `elela, kljub
moji telesni {ibkosti. Prava strast za
otrokom me je obsedla. Branko si ga
je tudi `elel, toda mo{ki so druga~ni,
ne povejo svojih ~ustev. O tem sva se
posvetovala z zdravniki. Po dolo-
~enem ~asu sem zanosila in potem

sem bila pod njihovim nadzorom.
Moram povedati, da sva se pred tem
preselila v to stanovanje, za katerega
sva  var~evala, zanj najela kredit in ga
s pomo~jo star{ev opremila. Tudi
moja star{a sta v svoji hi{i posebej
prilagodila prostore za invalide, toda
midva sva hotela biti samostojna. Ne
zato, ker se ne bi razumela s star{i,
prav nasprotno, imamo se zelo radi,
sedaj, ko sva v svojem stanovanju, pa
se imamo {e raj{i. Otroka sta vsem
prinesla nepopisno veselje. Moja
mama je {e v slu`bi in pride, kadarkoli
ima ~as. Brankova star{a pa sta
starej{a in zelo bolna.«
Svojo nose~nost je Danijela – kdo ve,
kolikokrat `e – opisala tudi nama:
“Prve tri mesece sem se po~utila kot
druge nose~nice, slabost me je stalno
spremljala. Ko so ugotovili, da nosim
dvoj~ka, so predlagali, da en zarodek,

ki je bil zelo {ibek, odstranijo. Nisva
pristala. Morda je to bila napaka, ven-
dar se je hvala bogu dobro izteklo in
danes za vse na svetu ne bi mogla biti
brez obeh. V ~etrtem mesecu nose~-
nosti sem se morala  preseliti v porod-
ni{nico. Te`ave so se stopnjevale in

po sedmem mesecu moje telo ni
moglo ve~ prena{ati rasti dojen~kov.
Mislila sem, da bom po~ila, `e gor
pod srcem sem ju ~utila. Rodila sem s
carskim rezom. Timijan je tehtal 1260
gramov, Aneja pa le 1060.  Dojen~ka
sta prvi mesec pre`ivela v inkubatorju,
moje stanje pa se je nenadoma
poslab{alo. Nobene mo~i nisem
imela, otrokoma nisem mogla poma-
gati in me je to najbolj motilo. Bala
sem se, da bom umrla. Zdravniki so
rekli, da gre za poporodno depresijo,
jaz pa sem vedela, da to ni res. Ni
depresije, ki je ne bi za otroka prema-
gala, saj sem bila sre~na.Tudi dihati
nisem mogla, utrip se mi je spreminjal
od 120 do 190. Sama sem rekla, to
mora biti {~itnica. Z mamo, ki dela kot
medicinska sestra, sva raziskovali
moje stanje in {e bolj opozarjali
zdravnike. [ele po treh mesecih so

ugotovili, da gre za {~itnico. Dva otro-
ka sta mojemu telesu povzro~ila pre-
velik odmerek hormonov in je odpo-
vedala. Ko sem dobila prva prava
zdravila, sem bila kot prerojena. Svet
se mi je vrnil, jaz pa mo`u in otrokom,
ki sta na sre~o pre`ivela najhuj{e in
sta po~asi napredovala.” 
To pogumno in ljubko dru`ino danes
vsi ob~udujejo. Preprosti ljudje go-
vorijo o ~ude`u. Mariborski pediatri
govorijo o uspehu, saj takega primera
{e niso imeli. S tem podvigom, s
svojo strokovnostjo in skrbjo v ~asu
nose~nosti in poroda, se celotno ose-
bje zares lahko pohvali. Na napake, ki
so jih zdravniki naredili po porodu in
ki so bile malodane usodne, pa je
najbolje pozabiti. 

Dr`avna socialna pomo~ je posebna
zgodba. Danijela sicer `e od prej zara-
di svoje paralize dobiva invalidnino in
pomo~ `e omenjene Dragice Fuks, ki
je postala del dru`ine in je z njimi v
dopoldanskem ~asu. Za pomo~ pri
varovanju otrok pa sta Poto~nikova v
za~etku mol~ala zaradi nepou~enosti,
lastnih skrbi in zaradi strahu, da jima
otrok ne vzamejo. Ko pa sta na mari-
borskem Centru za socialno delo le
zaprosila za to, jima niso ugodili, ~e{
da zakonodaja tega ne dovoli. Tako je
Branko opravljal vsa dela od previjanja
naprej. [ele ob koncu junija 2006 je
novinarka Nedeljskega dnevnika Nada
Mavri~ spro`ila akcijo s svojim
~lankom z zgovornim naslovom Dru-
`inska sre~a ne zgane brezdu{nega
sistema; obrnila se je tudi neposredno
na ministra za delo, dru`ino in
socialne zadeve. V ~lanku je med dru-
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»To se jima je uresni~ilo 3.
decembra 2005. Dobila sta
h~erkico Anejo in sina
Timijana.«
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gim zapisala: “Enkrat se je `e zgodil
~ude` in sta Poto~nikova rodila
dvoj~ka. Morda se kaj takega zgodi {e
v drugo, kar pomeni, da bosta za
dvoj~ke le dobila dru`insko pomo~-
nico.” Tako sta, kljub podpori minis-
tra, na drugi ~ude` morala po~akati
vse do septembra. Iz Centra za social-
no delo je pri{la Sonja Centner, ki
jima pomaga popoldne. Branko pravi,
da je na tem primeru videl, kolik{no
mo~ imajo mediji, ~e le ho~ejo. Zato
lahko tudi v na{em imenu novinarki
Mavri~evi ~estitamo za pogum in
humanost. 
Poleg tega, pravi Branko, od dr`ave ni
dobil nobene pomo~i pri nakupu ali
predelavi stanovanja in tudi ne pri
nakupu in predelavi avtomobila. Tudi

rabljen dru`inski kombi je pred
kratkim nabavil na svoje stro{ke.
Pravi, da so bili neko~ invalidi opro{-
~eni vsaj davka na avtomobile, pa so
tudi to ukinili. “Potrebujemo pomo~,
ne denarja. Samo da sta najina otroka
zdrava, pa bo vse!” pravita oba v en
glas. Moledovanje jima je o~itno tuje,
saj nista prosila niti dr`ave, ki se sicer
hvali s plani o pove~anju rodnosti, v
njunem primeru pa je padla na izpitu iz
lastne zakonodaje. Lahko se temu
~udimo ali pa ne, danes je vse
mogo~e. 
Kot re~eno, se je stanje postopoma
izbolj{alo, toda Poto~nikova se zave-
data, da je najve~ v njunih rokah. “Zelo
sva hvale`na za pomo~ iz Taluma,
Vitala in od sodelavcev. Tako je vese-
lo pri nas, vse se je obrnilo. Star{i
naju razbremenijo ~ez vikend. ^akava,
da otroka shodita, pa bo {e la`je. @e
~ez nekaj let nama bosta sama poma-
gala. Zelo sta pridna, Aneja prespi
celo no~, Timijan je malo bolj
nemiren. Ko sva sama z njima, ~utita
najino omejenost, nama sledita in sta
kot angel~ka. Ko pride kdo drug, pa
ho~eta vse.” 
Na vpra{anje, kako gledata naprej, je
Danijela pojasnila: “[e vedno smo
preve~ odvisni od drugih, pogosto je
kdo pri nas, ne moreva se niti skregati
po{teno. Zato bi radi bili ~imprej
samostojni. Na Son~ek malo grem, ker

imam toliko obveznosti. Takega pri-
mera, kot sva midva, ni, kolikor vem,
sva edina z dvoj~koma. Morda sem si
preve~ nalo`ila. Strah me je, da me ne
zru{i, pa se spomnim mame, ki me je
zmeraj u~ila, da mora{ naprej, tudi ko
je te`ko. Dosti mi pomaga doma~a
vzgoja, ta pozitivna usmerjenost in
prepri~anost, da bo {lo. Zato nisem
popustila druga~nim nasvetom, ko mi
je bilo najte`je. V prihodnje si moram
vzeti ~as zase, za knjige, vezenje go-
belina, za fizioterapijo, tudi {oferski
izpit bom naredila. Na mo`a ne smem
pozabiti, saj nisem samo mama. @elim
si, da bi otroka zrasla in da bi obiskali
kraje, kjer nama je bilo lepo.” Branko
se je z vsem strinjal in v {ali {e dodal:
“Smu~ala in planinarila `e ne bova.”
“[ali{ se, toda ~e ne bi bilo mene, {e
polovico tega ne bi videl in do`ivel,” je
smeje se kon~ala. 
Kaj sporo~ata svetu? “Sre~na sva.
Imeti otroka je veliko. Ko se otrok
stisne k tebi, vse odtehta. Ko nas nas-
mejeta s svojimi ’fintami’, je veselje v
hi{i, je vse povrnjeno, in to vedno
znova in vedno bolj.”
Kaj sporo~ata Talumu? “Pride ~im prej
nazaj v slu`bo,” je kot na kvizu, kdo bo
prej, odgovorila namesto Branka. On
se je malo zresnil in poudaril: “Sprem-
ljam dogajanja v Aluminiju. ^e me {e
ho~ete, ~e me potrebujete, z veseljem
pridem, ko kon~am dopust. Talum je

za mene in dru`ino `ivljenjskega po-
mena.” Potola`ila sva ga, da se v
tovarni ni {e ni~ takega zgodilo, da bi
ga odpustili. Danijela je dejala, da si
tudi ona zelo `eli ogledati tovarno,
posebej Brankovo delovno mesto.
“Bila sem pri vas s skupino Son~ek,
ko smo pri{li v pisarno va{ega direk-
torja, da mu vo{~imo za rojstni dan in
se zahvalimo za pomo~, ki nam jo
redno daje.” Spomnil sem se, to je
bilo za abrahama. Pri{li so na
vozi~kih, ne da bi Toplek karkoli vedel.
Presene~enje je bilo popolno,
sre~anje ganljivo. V Aluminiju smo
zapisali, da je morda to bilo najve~je
darilo predsedniku. Danes vem, da je
to bilo res. 
Mnogo dragocenih `ivljenjskih naukov
sva z Mohori~em do`ivela ob tem
obisku in upava, da nama je v sliki in
besedi uspelo vsaj malo predstaviti to
dru`ino. Morda se motim, vendar
`elim predvsem poudariti, da Danijela
in Branko kot invalida `ivita polno
`ivljenje, ohranjata samospo{tovanje
in da je bila odlo~itev za nose~nost del
zaupanja vase. Z otrokoma sta svojo
dru`ino izpolnila do popolnosti in tako
pomno`ila svoj rod {e za kak{no gen-
eracijo. Njuna ljubezenska zgodba se
nadaljuje. Od vsega zmeraj ostane
samo ljubezen, je zapisala pesnica.
Danijela je to prepri~ljivo povedala z
mislijo, ki osupne: “Nisem samo
mama.”

»Morda sem si jaz bolj
`elela, kljub moji telesni
{ibkosti. Prava strast za
otrokom me je obsedla.
Branko si ga je tudi `elel,
toda mo{ki so druga~ni, ne
povejo svojih ~ustev.«

»Sre~na sva. Imeti otroka je
veliko. Ko se otrok stisne k
tebi, vse odtehta. Ko nas
nasmejeta s svojimi ‘fintami’,
je veselje v hi{i, je vse
povrnjeno, in to vedno
znova in vedno bolj.«



Aktivnosti planiranja za ravnanje z
okoljem ter varnost in zdravje pri delu
so se za~ele konec leta 2006 in so
izra`ene v ciljih in programih za obe
podro~ji, ki sledijo iz skupne Politike
za kakovost, ravnanje z okoljem ter
varnost in zdravje pri delu. Cilji na
podro~ju ravnanja z okoljem so dolgo-
ro~nej{i – do leta 2010 –, medtem ko
so cilji za podro~ji kakovosti ter
varnosti in zdravja pri delu dolo~eni za
leto 2007. Program za ravnanje z oko-
ljem ter Program za varnost in zdravje
pri delu {t. 7/06 sta sestavljena po-
novno za triletno obdobje in veljata do
leta 2008.
Zastavljeni cilji za obe podro~ji bodo
pripomogli k prilagoditvi okoljskim
zakonodajnim zahtevam in drugim
zahtevam ter s tem stalni zavezanosti k
nenehnim izbolj{avam. Orodji, ki ju pri
tem uporabljamo, sta vzpostavljena
sistema ravnanja z okoljem ISO 14001
ter varnosti in zdravja pri delu OHSAS
18001. U~inkovitost obeh orodij bomo
znova dokazovali ob ponovni glavni –
recertifikacijski – presoji ob koncu
leto{njega leta.
Zaradi obse`nosti gradiva bomo v
januarski {tevilki Aluminija objavili
cilje kakovosti, cilje ravnanja z oko-
ljem in cilje varnosti in zdravja pri
delu. Program za ravnanje z okoljem in
program za varnost in zdravje bomo
objavili v februarski {tevilki na{ega
~asopisa.

Cilji kakovosti za leto 2007:

- v povpre~ju dobiti manj kot 4 reklamacije za proizvode livarn (drogovi, hleb~ki, palice), manj kot 22 reklamacij za ron-
delice in manj kot 300 ppm (300 od milijona) dobavljenih neustreznih izparilnikov;

- dose~i, da bo kakovostni izmet manj kot 0,48 odstotka;
- imeti manj kot 180 nujnih intervencij vzdr`evanja na mesec;
- dose~i, da bo dele` zamud pri dobavah vhodnih materialov manj kot 4 odstotke;
- imeti najmanj 800 izmen elektrolize C z ve~ kot 35 tonami elektroliznega aluminija, ki vsebuje manj kot 0,09 odstotka

`eleza, elektrolizni aluminij preostalih izmen pa manj kot 0,12 odstotka;
- dose~i, da bo reaktivnost CO2 anod C (ostanek) ve~ja od 89 odstotkov;
- vzpostaviti sistem kakovosti v DE Ulitki.

Cilji ravnanja z okoljem za obdobje od 2004 do 2010:

- do leta 2010 zmanj{ati specifi~ne emisije prahu za 85 odstotkov in plinskih fluoridov za 75 odstotkov glede na leto 2003; 
- do leta 2010 zmanj{ati specifi~ne emisije toplogrednih plinov, izra`enih v ekvivalentih CO2, za 25 odstotkov glede na

leto 2003;  
- do leta 2008 zmanj{ati specifi~ne koli~ine odpadkov za 15 odstotkov glede na leto 2003; do leta 2010 odstraniti preostale

naprave, ki vsebujejo PCB; 
- do leta 2010 zagotoviti optimalen sistem lo~evanja komunalnih, tehnolo{kih in padavinskih vod ter ga ustrezno naveza-

ti na vodotok oziroma komunalno ~istilno napravo;
- vzpostaviti sistem ravnanja z okoljem v DE Ulitki.

Cilji varnosti in zdravja pri delu za leto 2007:

- {tevilo po{kodb pri delu zmanj{ati na najve~ 22 (pogostost F2 < 13,5);
- resnost po{kodb pri delu zmanj{ati na manj kot 25 delovnih dni bolni{ke odsotnosti na po{kodbo (resnost G1 < 0,33); 
- ohraniti bolni{ke izostanke pod ravnijo 5 odstotkov;
- zagotoviti vsaj 98-odstotno skladnost delovnih naprav, ro~nega elektri~nega orodja in privezovalnih elementov;
- dose~i, da dnevna izpostavljenost hrupu na delovnem mestu ne bo presegla 84 dB(A);
- zapisati vsaj 400 izrednih in incidentnih dogodkov;
- zagotoviti, da ve~jih po`arov sploh ne bo, {tevilo za~etnih po`arov zmanj{ati pod 20;
- vzpostaviti sistem varnosti in zdravja pri delu v DE Ulitki.

Kidri~evo, 22. januarja 2007
Predsednik Uprave: mag. Danilo Toplek
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Cilji in programa za ravnanje 
z okoljem ter varnost in zdravje pri delu

KAKOVOST

DR. MARKO HOM[AK
SONJA FAKIN
IZTOK TRAFELA
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Talum postaja s svojo specifi~no
proizvodnjo in urejenostjo vedno
pogostej{i cilj ogleda za razli~ne
skupine. 
Strokovni ogledi so se v na{em pod-
jetju nadaljevali tudi lani. Talum si je
tako ogledalo 32 skupin oziroma 11559988
oobbiisskkoovvaallcceevv, od tega ob ddnneevvuu
ooddpprrttiihh  vvrraatt  335500. Skupine prihajajo iz
razli~nih podro~ij, od osnovnih in
srednjih {ol do fakultet, obi{~ejo nas
predstavniki raznih gospodarskih in
negospodarskih zdru`enj ter dru{tev.
Dve ekskurziji sta bili tudi iz tujine
(Avstrija).
Za vse skupine pripravimo kratko
predstavitev dru`be Talum v multi-
medijskem centru. Vse seveda najbolj

zanima sama proizvodnja, ki si jo vsi
obiskovalci tudi ogledajo, seveda ob
upo{tevanju vseh varnostnih ukrepov
in ob dosledni uporabi ~elad ter
za{~itnih pla{~ev in o~al, kar je pose-
bej za osnovno{olce in srednje{olce
posebno do`ivetje. Dosedanja praksa
je pokazala, da povpre~en ogled
Taluma traja pribli`no tri ure, za
posamezne ciljne skupine (npr. fakul-
tete – metalurgija, strojni{tvo …) pa
je ogled posebej prirejen in je pravilo-
ma dalj{i. Pri samem ogledu sodeluje
tudi ve~ zaposlenih.
^eprav je treba za vsak ogled vklju~iti
tudi dolo~eno {tevilo sodelavcev iz
razli~nih delovnih okolij, je pozitiven
vtis, ki ga dobijo udele`enci ob ogle-
du, tisti, ki dodatno pripomore tudi k
ve~ji prepoznavnosti Taluma kot
uspe{nega podjetja.

Razpisujemo termine za uporabo po~itni{kih kapacitet za leto 2007:

NNEERREEZZIINNEE  IINN  ^̂EERRVVAARR::

11. 6. 2007 do 18. 6. 2007   
18. 6. 2007 do 25. 6. 2007  
25. 6. 2007 do 2. 7. 2007   
2. 7. 2007 do 9. 7. 2007   
9. 7. 2007 do 16. 7. 2007 
16. 7. 2007 do 23. 7. 2007 
23. 7. 2007 do 30 .7. 2007 
30. 7. 2007 do 6. 8. 2007
6. 8. 2007 do 13. 8. 2007  
13. 8. 2007 do 20. 8. 2007 
20. 8. 2007 do 27. 8. 2007 

Pravico do letovanja v po~itni{kih kapacitetah imajo delavci TTaalluummaa in dru`b, v
katerih je Talum edini dru`benik, to pa so: AAlliinn,,  LLeeggoo––AA,,  RReevviittaall,,  SSttoorraall,,  VVaarrggaass--
AAll  in VViittaall.   To pravico imajo tudi upokojenci vseh navedenih dru`b, ~e po izved-
bi razpisa v po~itni{kih kapacitetah ostanejo prosta mesta. Drugi lahko letujejo
samo, ~e za letovanje ni prijavljen noben delavec navedenih dru`b. 

Skupaj z delavcem lahko letujejo ~lani njegove dru`ine (nneepprreesskkrrbblljjeennii  oottrrooccii,,
ppoossvvoojjeennccii,,  zzaakkoonneecc,,  zzuunnaajjzzaakkoonnsskkii  ppaarrttnneerr,,  ppaassttoorrkkii). Vsi ti lahko letujejo le
sskkuuppaajj  zz  delavcem in ne namesto njega. ^e delavec zlorabi to pravico, nasled-
njih 10 let ne bo mogel letovati v kapacitetah podjetja. Skupaj z upokojencem
lahko letuje tudi njegov zzaakkoonneecc oz. zzuunnaajjzzaakkoonnsskkii  ppaarrttnneerr.

TTeerrmmiinnii  ssee  oobbjjaavviijjoo  vv  NNoovviiccaahh  iinn  AAlluummiinniijjuu..

Prijavnice je treba oddati v vlo`i{~e po{te Taluma.

RRookk  pprriijjaavvee::  ddoo    22..  33..  22000077..    

Pozitivni vtisi ob 
ogledu Taluma

Razpis terminov 
po~itni{kih zmogljivostih
v sezoni 2007

SLU@BE

IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Obisk na dan odprtih vrat

Strokovna ekskurzija Nerezine
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Skupina kolesarjev (gamsov) se je
dogovorila, da se s kolesi odpravimo
obiskat kraje in mesta v nekdanji
Jugoslaviji, kjer smo {e kot mladi
fantje slu`ili svoji domovini.
Odhod je bil na~rtovan za 10. junij
2006, ko naj bi se s Ptujske Gore od-
peljali proti Zagrebu, Osijeku, Novemu
Sadu, Beogradu in Ni{u. Ker pa nam je
vreme zagodlo in ni bilo mo~ {tartati s
kolesi, smo se odlo~ili za obratno
smer. Tako nas je spremno vozilo od-
peljalo na jug Srbije, vse do Ni{a. Po
ogledu ]ele kule, stare ilirske trd-
njave, je bilo vsem jasno, da je lagod-
ja konec. Na kolesa torej, iz kraja v
kraj, iz voja{nice v voja{nico!
Posijalo je sonce in za~ela se je 850
km dolga pot proti domu s kolesi. Med
vo`njo smo do`iveli {tevilna pre-
sene~enja in dogodke, kot so pristni

pogovori z doma~ini, sre~anje z
mogo~nim kanjonom Donave, najve~-
jo hidroelektrarno D`erdap, trdnjavo
Petrovaradin, {irnimi vojvodinskimi
polji in {e ~im.
Zelo te`ko je vse napisati v nekaj
vrsticah, kot so mi kolegi naro~ili. Na-
pi{em naj, da smo svoje poslanstvo
dosegli. Obiskali smo vse znane vo-
ja{nice in se po {tirih dneh kolesar-
jenja vrnili domov. Pridobili smo ve-
liko izku{njo in toliko mo~i, da smo
zadnje kilometre kon~ali z velikim
fini{em, kajti veliki mehurji `uljev na
zadnji plati so bili `e suhi.

Kolesarjenja so se udele`ili:
Stanko Bedenik, Marjan Stra{ek, Stojan
@nidarko, Franci Fi{er, Bogdan Vinkler,
Zdravko Halo`an in voznik spremljeval-
nega vozila Zdravko Mesari~.

Pihalni orkester Talum iz Kidri~evega vas vabi na 

ssvvee~~aannii  kkoonncceerrtt,,

ki bo v petek, 9. februarja 2007, ob 19.30. uri v veliki dvorani
restavracije Pan v Kidri~evem.
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Kolesarjenje po nekdanji Jugoslaviji

Napovedujemo

REKREACIJA

KULTURA

MARJAN STRA[EK

Skupina pred Novim Sadom

Pred elektrarno D`jerdap na Donavi
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V soboto, 9. decembra 2006, je v
{portni dvorani Center na Ptuju
potekal tradicionalni nogometni turnir
“SKEI Talum 2006”. Med seboj se je
pomerilo dvanajst ekip iz Taluma in
njegovih h~erinskih podjetij. Ekipe so
bile razdeljene v tri skupine. Prvo-
uvr{~ena ekipa iz vsake skupine se je
uvrstila v finalno tekmovanje.
Vzdu{je je bilo tekmovalno, vendar v
mejah ferpleja, kar je tudi cilj take
prireditve. Najva`neje je bilo to, da je
turnir minil brez po{kodb in podobnih
neprijetnih dogodkov, ki tako radi
spremljajo to {portno zvrst. Povedati
pa moramo, da je bilo med udele`enci
tokrat le {e nekaj takih, ki bi radi zma-
gali za vsako ceno in so se temu
primerno na igri{~u tudi vedli. Za take
in vse druge naj odslej velja stari rek,
da je va`no predvsem sodelovati …
Da je vse potekalo po pravilih
nogometne igre, je poskrbel nogomet-
ni sodnik  Peter Kolar, za kar se mu
zahvaljujemo. Zahvaljujemo se tudi
Davorinu Lubeju iz DE Elektrolize HC,
ki je skrbel za organizacijo, in Upravi
dru`be, ki je omogo~ila to prijetno
dru`enje.
Ob koncu navajamo {e prve tri ekipe,
ki so pri tekmovanju imele najve~
uspeha in ki so za svoj trud prejele
lepe pokale:

1. mesto: DE Livarne
2. mesto: DE Elektrolize HC 
3. mesto: DE Rondice

Nogometni turnir
SKEI Talum 2006

[PORT

Ekipa DE Livarne

Ekipa DE Elektrolize HC Ekipa DE Rondelice
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MILAN FAJT
FOTO: MILAN OSTERC.
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Da bi prosti ~as ~im bolje izkoristili,
smo se sodelavci 4. izmene dogovo-
rili, da se popeljemo na izlet z `enami
in otroki. Na pot smo se podali v torek,
21. novembra 2006, ob 7.00 izpred
Taluma. Na avtobusu smo se dogovo-
rili o poteku dneva. Ustavili smo se –
kot je `e v navadi – na Trojanah, kjer
smo si privo{~ili jutranjo kavico, otro-
ci pa sok ali ~aj. @e ~ez nekaj minut
smo pot nadaljevali proti Ljubljani. Ob
10.00 so nas pred vhodom v
Pivovarno Union pri~akale njene pred-
stavnice, ki so nas popeljale v njihovo
restavracijo ter nam ponudile kavo in
pija~o. 

Po prijazni dobrodo{lici smo si naj-
prej ogledali muzej. Za~etki pivovarne
segajo v leto 1864, ko so jo bratje
Kosler postavili na mestu, kjer stoji {e
danes. Pivovarna se torej `e skoraj
poldrugo stoletje razvija in prilagaja
~asu. Leta 1987 odprli Pivovarski
muzej, ki je eden najve~jih v Evropi in
za katerega so leta 1989 prejeli poseb-
no priznanje Komisije pri Svetu
Evrope, in sicer za ohranjanje in obo-

gatitev kulturne dedi{~ine. Muzej so
uredili na podstre{ju spomeni{ko
za{~itene opu{~ene sladarne. Stavba,
ki stoji na tovarni{kem dvori{~u oziro-
ma na kri`i{~u Ruske in Celov{ke
ceste, je prepoznavna po dveh
zna~ilnih dimnikih. Sam muzej je
razdeljen na posamezne oddelke,
ponuja pa marsikaj, od zgodovine
Pivovarne Union do prikaza proizvod-
nje piva v preteklosti, sodarstva, trans-
porta, gostilni{ke opreme. Kot zani-
mivost naj dodamo, da je ustanovitelj

pivovarne Peter Kosler prvi izdelal
zemljevid slovenskih de`el. 
Po ogledu muzeja so nas popeljali v
multimedijski prostor, kjer smo si
ogledali kratek film. Sledil je ogled
proizvodnih obratov. 
Ogledali smo si postopek pridobivanja
piva, ki se za~ne v sodobno oprem-
ljeni in ra~unalni{ko vodeni varilnici.
Pivo nato segrevajo ter z dodajanjem
encimov izlu{~ijo vse v vodi topne
sestavine slada. Sledi dodajanje hme-
lja v fermentatorjih, kjer poteka alko-
holno vrenje. V pivovarni imajo 38 fer-
mentatorjev, vsak ima prostornino
356.000 litrov, kar pomeni en liter na
vsakega prebivalca Ljubljane. Posto-
pek se nadaljuje z zorenjem in filtri-
ranjem, za dalj{o biolo{ko stabilnost
pa ga pasterizirajo. Na koncu pivo
napolnijo v razli~ne embala`e. Skla-
di{~ijo ga v ra~unalni{ko krmiljenem
regalnem skladi{~u s kapaciteto
10.500 paletnih mest v 12 nadstropjih,
ki segajo 28 metrov visoko. 
Osnovne surovine za proizvodnjo piva
so kakovostna voda, je~menov slad,
hmelj in pivski kvas. Mnogi pravijo

pivu tudi teko~i kruh, kar je povezano
z nastankom piva. Glede na sestavo in
energetsko vrednost je ta pija~a tudi
hrana, saj vsebuje za ~love{ki orga-
nizem nujno potrebne sestavine in
minerale. Vsak Slovenec popije
povpre~no 83 litrov piva na leto.           
Po ogledu proizvodnih obratov smo se
vrnili v njihovo restavracijo, kjer so
nam ponudili gola`. Sledilo je
re{evanje kratkega testa iz usvojenega
znanja. Ob koncu ogleda Pivovarne
Union je vsak prejel darilno vre~ko, v

kateri so bile – kaj drugega kot –
plo~evinke piva. Z avtobusom smo se
nato odpeljali do Pre{ernovega trga,
kjer nas je ~akal turisti~ni vlakec, da
nas odpelje na Ljubljanski grad. Sle-
dilo je vra~anje na Tromostovje ter
prostovoljni ogled starega dela Lju-
bljane. Za otroke pa je bil posebno
presene~enje postanek v Baru (kjer je
POP TV snemal oddajo Bar 2). Otroci
so se fotografirali s [pelo in Gabrom.
V popoldanskih urah smo se vra~ali
proti domu ter se zve~er zadovoljni
vrnili nazaj. 
Veliko ~asa pre`ivimo v svojih delov-
nih okoljih, zato smo se dogovorili, da
se {e kdaj podamo na kak{en izlet. Da
nam je bilo to omogo~eno, pa se mo-
ramo zahvaliti vodstvu Vitala, Antoniji
Krajnc za lepo pripravljen obrok,
sindikatu SKEI Talum in njegovemu
vodji Milanu Fajtu ter vodji DE Livarna
zlitin Marjanu Kro{lu. [e enkrat hvala
vsem in nasvidenje na prihodnjem
dru`enju.

Izlet v Pivovarno
Union

PROSTI ^AS

Pivovarski muzejNa Ljubljanskem gradu

SLAVKO KRAJNC

»Veliko ~asa pre`ivimo v svojih
delovnih okoljih, zato smo se
dogovorili, da se {e kdaj
podamo na kak{en izlet.«
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Ob stari strugi Drave
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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Ste vedeli, da kar tretjino svojega `iv-
ljenja prespimo? Ste se ob tem zamis-
lili nad kakovostjo va{ega spanca? Ste
tudi vi med tistimi, ki dolge ure nemo
gledate v strop, {tejete ovce, va{a
glava pa je polna nemirnih misli in
skrbi?
Spanec postaja z leti vse kraj{i in
rahlej{i, kar je naraven proces, ki
odra`a spremembe v osrednjem `iv-
~evju ter v preostalih organskih sis-
temih. Ob hitrem `ivljenjskem ritmu
pogosto pozabimo na zdravo `ivljenje
in tudi na zdravo spanje. Za bolj{i spa-
nec lahko veliko naredite `e, ~e spre-
menite slabe `ivljenjske navade. Zbu-
jali se boste zadovoljni, spo~iti in
polni `ivljenjske energije.

ZZddrraavv  ssppaanneecc  
Spanje ni po~ivanje mo`ganov, tem-
ve~ aktiven proces.
Sestavljeno je iz dveh obdobji, ki se
izmenjujeta in odra`ata razli~no stop-
njo delovanja mo`ganskih `iv~nih
celic. To sta spanje ne-REM (non-
rapid eye movement – spanje s
po~asnim gibanjem o~esnih zrkel),
imenovano tudi miren ali globok
spanec, in spanje REM (rapid eye
movement – spanje s hitrim gibanjem
o~esnih zrkel). 
Spanje REM imenujemo tudi aktivni
spanec. Pri povpre~nem 7- do 8-
urnem no~nem spanju se obdobji
petkrat izmenjata. Intervali spanja ne-
REM so proti jutru vse kraj{i, intervali
spanja REM pa vse dalj{i. Globok
spanec nastopi pribli`no pol ure po-
tem, ko se telo umiri in zaspimo. To
obdobje traja pribli`no 40 minut. Sledi
spanje REM, v katerem sanjamo in se
nam o~i premikajo s hitrostjo od 1 do
5 Hz. Aktivnost mo`ganov je pri spa-
nju REM enaka aktivnosti v budnosti,
vendar telesno mi{i~je v tej fazi izgubi
napetost, da se med intenzivnimi san-
jami ne bi po{kodovali. Poleg vitalnih
organov, kot so plju~a in srce, so
edine mi{ice, ki med spanjem niso
paralizirane, o~esne mi{ice. Spanje
REM je klju~nega pomena za u~enje in
dobro po~utje. 

ZZaaddoosstteenn  iinn  ppoommiirrjjaajjoo~~  ssppaanneecc  jjee
ppoottrreebbeenn  
Za dobro du{evno in telesno po~utje
je zadosten in pomirjajo~ spanec
potreben. 
Spanje je fiziolo{ki proces, ki ima
obnovitveno vlogo. ^e dobro spimo,
se zbudimo zadovoljni in spo~iti.
Ljudje spimo razli~no dolgo. Za neko-
ga so dovolj tri ure, drugi se komaj
naspijo v desetih urah. Dol`ina spanja
se spreminja s starostjo. Mladi potre-
bujejo ve~ ur spanja, starej{i hodijo v
posteljo zgodaj zve~er in se zjutraj prej
zbujajo. Vendar ni pomembno trajanje
no~nega spanja, temve~ njegova
nepretrganost. 
Dnevni cikel, ki vklju~uje spanje in
aktivni del dneva oz. budnost, imenu-
jemo cirkadiani ritem ali biolo{ka ura.
Temu ciklu so podrejeni telesna tem-
peratura, izlo~anje dolo~enih hormo-
nov, telesna sposobnost, menjavanje
budnosti in spanja. 

NNeessppee~~nnoosstt  pprrii  ssttaarreejj{{iihh  lljjuuddeehh
V starosti, ko po~asi nastopijo spoz-
navne (kognitivne) motnje, se zmanj{a
poraba kisika v mo`ganih in pojavijo
se no~na prebujanja.
Kar 15 do 25 odstotkov odraslih se
prito`uje, da slabo spijo. Prito`be so
pogostej{e pri starej{ih, ki so v glav-
nem nezadovoljni zaradi nezadostnega
spanja in pogostega no~nega zbujanja.
Do 40 odstotkov starej{ih `ensk in do
25 odstotkov starej{ih mo{kih ima
te`ave z nespe~nostjo. Pri ljudeh po
60. letu starosti se na~in spanja spre-
meni. V povpre~ju se 60-letnik zbudi
22-krat na no~; mlaj{a generacija se
zbuja 10-krat na no~. Starej{i ljudje so
tudi veliko bolj dovzetni za mote~e
dejavnike, kot so svetloba, hrup, spre-
memba ~asovnega pasu …
Ljudje, ki jih mu~i nespe~nost, ne
morejo zaspati kljub utrujenosti. Imajo
lahek, nestalen spanec. Ponavadi se
zbujajo prezgodaj. Podnevi so utrujeni
ter imajo motnje koncentracije in
spomina.

TTrrii  oobblliikkee  nneessppee~~nnoossttii

1. Prehodna nespe~nost traja le nekaj
dni. Vzroki zanjo so razli~ne stresne

situacije, npr. akutna obolenja, po-
{kodbe, kirur{ki posegi, spalne
navade partnerja, hrup, svetloba in
drugi mote~i dejavniki ... 

2. Kratkotrajna nespe~nost traja naj-
ve~ tri tedne. Nastane npr. po smrti
dru`inskega ~lana, po razvezi z
zakoncem ali odhodu svojcev ...
Po odstranitvi vzroka ali po prila-
goditvi na nove razmere se moteni
spanec vrne v normalnega. 

3. Kroni~na ali dolgotrajna nespe~-
nost traja ve~ kot tri tedne. Prizadeta
oseba ne more zaspati, se ve~krat
zbudi, spanec je utrujajo~ in ni do-
volj krep~ilen. To se dogaja vsaj
trikrat na teden en mesec ali dlje.

VVzzrrookkii  kkrroonnii~~nnee  oozz..  ddoollggoottrraajjnnee  nnee--
ssppee~~nnoossttii
- ~ustvene motnje: depresija, strah,

nervoza, `alovanje; raziskave so
pokazale, da ima kar 90 odstotkov
bolnikov, ki trpijo za depresijo, mot-
nje spanja;

- obolenja osrednjega `iv~nega sis-
tema: Parkinsonova bolezen, Alzhei-
merjeva demenca in druge demence,
ki lahko povzro~ijo, da tak{ni ljudje
zmedeno tavajo sredi no~i; 

- psihofiziolo{ka nespe~nost: za tak-
{nega bolnika postelja ni ve~ prostor
za po~itek in sprostitev, ampak ve~ni
boj z `eljo po spanju;

- vnetje sklepov, `elod~no-~revesne
te`ave, bolezni se~il, obolenja srca
in o`ilja ter okon~in;

- starej{i ljudje ponavadi jemljejo tudi
ve~ zdravil, ki lahko povzro~ijo mot-
nje spanja;

- zloraba razli~nih uspaval, zdravil za
spanje ali hipnotikov; uspavala delu-
jejo podobno kot alkohol in zru{ijo
arhitekturo spanja; globoke faze
spanja izginejo in pojavijo se {tevil-
na no~na prebujanja;

- alkohol;
- hormonske spremembe, ki nastajajo

s starostjo;
- genski vzroki.

ZZddrraavvlljjeennjjee  nneessppee~~nnoossttii
Raziskave so pokazale, da lahko z
razli~nimi psiholo{kimi tehnikami, s

spremembo navad in na~inom `ivljen-
ja postavimo na~ela higiene spanja in
tako uspe{no zdravimo primarno
nespe~nost.

HHiiggiieennaa  ssppaannjjaa::
- V posteljo pojdite vedno ob istem

~asu in tudi vstajajte ob istih urah.
Tega urnika se dr`ite tudi ob
vikendih ali na po~itnicah.

- Postelja naj bo namenjena spanju,
ne pa delu, gledanju televizije, bra-
nju ... Ves ~as, ki ga aktivno pre`ivite
v postelji, namre~ lahko spremeni
na~in spanja.

- Izogibajte se popoldanskemu in
ve~ernemu dreme`u.

- Pred ve~erjo ali v popoldanskih urah
si privo{~ite telovadbo. Rekreacija je
eden od najbolj{ih pripomo~kov za
zdrav in spro{~ajo~ spanec. Izo-
gibajte pa se telesnim dejavnostim
tik pred spanjem. 

- Dve uri pred spanjem si privo{~ite
toplo kopel. Ta spremeni telesno
temperaturo ter omogo~i hitrej{i in
la`ji spanec. Kopel tik pred spanjem
ima ravno nasproten u~inek.

- Pol ure pred spanjem po~nite kaj
spro{~ajo~ega, npr. berite, meditira-
jte, pojdite na miren sprehod ... 

- Spalnica naj bo dobro prezra~ena in
ne pretopla. V njej naj bo pred spa-
njem popolna tema.

- Ne glejte na uro.
- Pred spanjem se izogibajte preobil-

nim obrokom in napitkom s kofe-
inom. Zadnji obrok naj bo 4 do 5 ur
pred spanjem.

- ^ez dan se gibajte na soncu in
sve`em zraku. 

- Omejite ali prekinite kajenje, kajti
nikotin slabo vpliva na spanec.

- ^e po 20 minutah ne morete zaspati,
raje vstanite, pojdite v drug prostor
in po~nite kaj spro{~ajo~ega. Ne-
smiselno je vztrajati v postelji in se v
`elji po spanju v nedogled premeta-
vati.

- ^e vas motijo partnerjeve spalne
navade, se raje preselite v drug pros-
tor. 

http://www.ezdravje.com/si/zivcevje/
nespecnost/

Nespe~nost
ZDRAVJE



Ob mnogo prerani izgubi dragega
mo`a in o~eta 

[[TTEEFFAANNAA  KKOORREEZZAA
iz Jelovic 17 a

se iskreno zahvaljujemo njegove-
mu direktorju Janku Vindi{u,
sodelavcem in sodelavkam, Jo`etu
Kanclerju za poslovilne besede in
gasilcem podjetja VargasAl za
denarno pomo~, cvetje in sve~e.
Hvala za obiske v bolni{nici in na
domu ter za vse tola`ilne besede,
ki ste mu jih izrekli med njegovo
boleznijo. Zahvaljujemo se tudi
direktorju dru`be Talum Danilu
Topleku, pihalni godbi in pevske-
mu zboru Talum. Iskrena hvala, da
ste ga na njegovi zadnji poti
pospremili v tako velikem {tevilu.
Vsem in vsakemu posebej {e
enkrat hvala.

@alujo~i: njegovi najdra`ji

Vse `ivljenje boriti si se znal,
tudi hudi bolezni se d olgo nisi vdal,
v decembrskem jutru
utrujen in izmu~en si zaspal.

Ob bole~i izgubi dragega mo`a, o~eta
in dedka

FFRRAANNCCAA  HHEERRGGUULLEE
iz Cvetkovcev 41

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste
ga v tako velikem {tevilu pospremili
na njegovi zadnji poti, darovali cvetje
in sve~e ter nam izrekli ustna in pisna
so`alja. Zahvaljujemo se tudi
sindikatu Taluma in godbeniku za
odigrano Ti{ino. Vsem {e enkrat
prisr~na hvala.

Njegovi najdra`ji: `ena Marija, sinova
Stanko in Fran~ek z dru`ino, h~erka
Marta in vnukinja Zorica

Ob izteku starega leta, 30. decembra 2006, je v 86. letu starosti umrl moj mo`,
na{ o~e in dedek

FFRRAANNJJOO  LLOONN^̂AARRII^̂
s Ptuja, Rimska pl. 3. 

Sodelavcem in sindikatu se iskreno zahvaljujem za cvetje in lepo odigrano
poslovilno melodijo. Hvala!

@alujo~a `ena Vida z dru`ino

Ob smrti mojega mo`a 

FFRRAANNCCAA  JJEERRII^̂AA

se iskreno zahvaljujem sindikatu
dru`be Talum za vso izkazano
pozornost.

@alujo~a `ena Marija Jeri~ z dru`ino

Aluminij, {tevilka 1, januar 2007 25

Zahvale

Ob nenadomestljivi izgubi dragega
mo`a, o~eta, dedka, brata, tasta,
svaka, strica in botra

FFRRAANNCCAA  PPLLAAJJNN[[KKAA
iz Pleterij 73, Lovrenc na Dravskem
polju

se iskreno zahvaljujemo godbi,
pevcem, gasilskemu dru{tvu iz
Pleterij, sindikatu iz Taluma ter
delavcem Storala. Hvala tudi gospodu
Marini~u za ganljive besede slovesa. 

Zahvaljujemo se vsem, ki ste darovali
cvetje, sve~e ter nam izrekli ustno in
pisno so`alje.

@alujo~i: `ena Marta, h~erki Valerija in
Darja z dru`ino, brat z dru`ino ter
drugo sorodstvo
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: INARI – BOG RI@A V [INTOIZMU, AKROSPORA –  SPORA NA
KONCU GLIVI^NEGA FILAMENTA, EMAVS – BIBLIJSKI KRAJ BLIZU
JERUZALEMA, KJER NAJ BI SE JEZUS PO VSTAJENJU PRIKAZAL DVEMA
U~ENCEMA,  CENDRARS – FRANCOSKI PESNIK IN PISATELJ (BLAISE, 1887-
1961), ADERE – ETIOPSKA ATLETINJA (BERHANE, 1973) ESKIMO – VOLNENA
TKANINA ZA PLA[^E.

KRI@ANKA



Kdo ga pozna ?



Delam varno. Uporabljam
osebno varovalno opremo 
za za{~ito glave, obraza in o~i.

Slu`ba varstva pri delu


